



СОДЕРЖАНИЕ

| | |
|--|-----|
| В честь профессоров А.А. Масленникова и В.Д. Кузнецова | 5 |
| <i>Толстиков В.П.</i> (Москва) – Археологические свидетельства катастрофы 480–475 гг. до н.э. в Пантикалее. прощание с одной концепцией? | 9 |
| <i>Агафонов А.В.</i> (Москва), <i>Муратова М.Б.</i> (Нью-Йорк, США) – Афина Эргана в Пантикалее | 37 |
| <i>Завойкин А.А.</i> (Москва) – Амфорный комплекс дома 888 на «Верхнем Городе» Фанагории | 55 |
| <i>Голофаст Л.А.</i> (Москва) – Ионические импостные капители из раскопок Фанагории | 69 |
| <i>Ворошилов А.Н., Ворошилова О.М.</i> (Москва) – Каменные ящики Фанагории: индивидуальные гробницы или коллективные усыпальницы? | 85 |
| <i>Сапрыкин С.Ю.</i> (Москва) – К дискуссии о так называемом «граффито Фанагора»..... | 97 |
| <i>Трейстер М.Ю.</i> (Бонн, Германия), <i>Винокуров Н.И.</i> (Москва) – Золотые и серебряные подвески-лунницы из слоя пожара 46/47 г. н.э. ранней цитадели городища Артезиан в Восточном Крыму | 112 |
| <i>Яйленко В.П.</i> (Москва) – Текстология, палеография, историческая ретроспектива новоизданного позднеэллинистического наговора из Ольвии..... | 129 |
| <i>Масленников А.А.</i> (Москва) – Изнутри или снаружи? (О статусе поселения на мысе Зюк, «малых городах» и внутренней колонизации Боспора)..... | 163 |
| <i>Абрамзон М.Г.</i> (Москва/Магнитогорск), <i>Баринов Д.Г.</i> (Энгельс), <i>Колесников А.Б.</i> (Москва) – Монеты из раскопок античного поселения Чекупс-2..... | 197 |
| <i>Сmekalova T.H.</i> (Симферополь) – Два новых поселения бронзового века в окрестностях урочища Сююр-Таш в Керченском Приазовье | 218 |
| <i>Браунд Д.</i> (Exeter, UK) – Antakaios: осетр Афродиты? | 231 |
| <i>Подосинов А.В.</i> (Москва) – Плинний Старший о локализации гипербореев | 241 |
| <i>Завойкина Н.В.</i> (Москва) – О войне царя Аспурга против скифов и тавров..... | 252 |

В МУЗЕЯХ МИРА

| | |
|---|-----|
| <i>Журавлев Д.В., Петрова Н.Ю.</i> (Москва) – Керамика в фондах отдела археологических памятников Государственного исторического музея (краткий обзор). Часть I. Эпоха неолита и бронзы | 272 |
| <i>Монахов С.Ю., Кузнецова Е.В., Чурекова Н.Б.</i> (Саратов) – Амфорные собрания музеев России: некоторые итоги по результатам изданий последних лет..... | 299 |

ИЗ ИСТОРИИ НАУКИ

| | |
|---|-----|
| <i>Виноградов Ю.А.</i> (Санкт-Петербург) – Из рукописного наследия А.А. Миллера | 312 |
|---|-----|



CONTENTS

| | |
|--|-----|
| In honour of Professor A.A. Maslennikov and Professor V.D. Kuznetsov | 5 |
| <i>V.P. Tolstikov</i> (Moscow) – Archaeological Evidence of the Disaster of 480–475 BC in Panticapaeum. Saying Goodbye to One Concept?..... | 9 |
| <i>A.V. Agafonov</i> (Moscow), <i>M.B. Muratov</i> (New-York) – Athena Ergana in Panticapaeum... | 37 |
| <i>A.A. Zavoykin</i> (Moscow) – Amphoric Complex from the House No. 888 In The “Upper City” of Phanagoria..... | 55 |
| <i>L.A. Golofast</i> (Moscow) – Ionic Impost Capitals from the Excavations at Phanagoria | 69 |
| <i>A.N. Voroshilov</i> , <i>O.M. Voroshilova</i> (Moscow) – Stone Boxes of Phanagoria: Individual or Collective Tombs?..... | 85 |
| <i>S.Yu. Saprykin</i> (Moscow) – Regarding the Discussion on the So-called “Graffito of Phanagoras” | 97 |
| <i>M.Yu. Treister</i> (Bonn), <i>N.I. Vinokurov</i> (Moscow) – Gold and Silver Lunula-Pendants from the AD 46/47 Burnt Layer of the Early Citadel of Artezian Fortified Settlement in Eastern Crimea | 112 |
| <i>V.P. Yailenko</i> (Moscow) – Text Criticism, Paleography, Historical Perspective of the New Published Late Hellenistic Curse Inscription from Olbia Pontica | 129 |
| <i>A.A. Maslennikov</i> (Moscow) – Inside or Outside? (On the “Status” of the Settlement on Cape Zyuk, Small Towns and “Internal” Colonization of the Bosphorus) | 163 |
| <i>M.G. Abramzon</i> (Moscow/Magnitogorsk), <i>D.G. Barinov</i> (Engels), <i>A.B. Kolesnikov</i> (Moscow) – Coins from 2018–2019 Excavations at the Settlement of Chekups 2 (the Krasnodar Territory)..... | 197 |
| <i>T.N. Smekalova</i> (Simferopol) – Two New Bronze Age Settlements in the Vicinity of the Syur-Tash Tract, the Kerch Sea of Azov | 218 |
| <i>D. Braund</i> (Exeter, UK) – Antakaios: Aphrodite’s Sturgeon? | 231 |
| <i>A.V. Podossinov</i> (Moscow) – Pliny the Elder on the Localization of Hyperboreans..... | 241 |
| <i>N.V. Zavoykina</i> (Moscow) – The War of King Aspurgus Against the Scythians and Taurians | 252 |

IN WORLD MUSEUMS

| | |
|--|-----|
| <i>D.V. Zhuravlev</i> , <i>N.Yu. Petrova</i> (Moscow) – Ceramics in the Department of Archaeological Monuments of the State Historical Museum (A Brief Overview). Part I. Neolithic and Bronze Age | 272 |
| <i>S.Yu. Monakhov</i> , <i>E.V. Kuznetsova</i> , <i>N.B. Churekova</i> (Saratov) – Amphorae Collections of Russian Museums: Some Results of Publications of the Last Years..... | 299 |

PAGES OF HISTORIOGRAPHY

| | |
|---|-----|
| <i>Y.A. Vinogradov</i> (Saint Petersburg) – From the Manuscript Heritage of A.A. Miller | 312 |
|---|-----|